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Referat af møde i Aarhus BSS Uddannelsesforum 

Tid: Mandag den 4. november 2021 kl. 12.00-14.00 

Sted: AU’s konferencecenter, Fredrik Nielsens Vej, Mødelokale 1 
 

 

Til stede:  

Medlemmer 

Studienævnsformænd 

Carsten Jensen (Statskundskab); Michael Svarer (Økonomi); Malene Kerzel 

(Jura); Mimi Yung Mehlsen (Psykologi); Christa Thomsen (Virksomheds-

kommunikation og IT); Lars Esbjerg (Erhvervsøkonomi)  

 

Studenterrepræsentanter 

Simone Vestergaard Laursen (Statskundskab); Nicolas Seidenschnur (Øko-

nomi); Pernille Andersen (Jura); Lisa Kruse (Psykologi); Andreas Mo-

sekjær Bjørn (Virksomhedskommunikation og IT); Louise Maria Thomsen 

(Erhvervsøkonomi) 

 

Morten Rask, Prodekan for Uddannelse, Aarhus BSS 

 

Observatører 

Carsten Willemoes Jørgensen (HA (jur.) og Cand.merc.(jur.)); Mogens Dil-

ling-Hansen (Erhvervsøkonomi); Frank Thinggaard (Cand.merc.aud.); Pe-

ter Bjerre Mortensen (Politik og Økonomi); Christian Waldstrøm (Virksom-

hedskommunikation), Inger Mørch Hauge (Erhvervsøkonomi – Herning) 

 

Faste deltagere 

Fatos Kutllovci (Rådgiver, Fakultetssekretariatet) 

 

Fraværende: 

Torben Tambo (Cand.polyt., Herning); John Bang Mathiasen (GMM, Her-

ning); Hans Henrik Hansen (Ingeniøruddannelserne i Herning); Jakob Ar-

noldi (Cand.it –ITKO); Rasmus Støttrup (Ingeniøruddannelserne i Her-

ning); Jan Laursen (BDE, Herning); Anni Bækgaard Langberg (Studiechef, 

Aarhus BSS Studier); Hanne Falsig (sekretariatsbetjening, Aarhus BSS Stu-

dier) 

 

Gæst 

Punkt 4: Klaus Mors Kristensen, Aarhus BSS Studier 
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DAGSORDEN 

D: drøftelsespunkt; B: beslutningspunkt; O: orienteringspunkt 

 

1. Godkendelse af dagsorden og referat (B) 

2. Aarhus BSS Uddannelsesrapport 2021 (D) 

3. Anvendelse af ph.d.-studerende og postdocs som eksaminatorer, med-

bedømmere og vejledere ved eksamen (D) 

4. Opsamling på undervisningsmiljø med henblik på identificering af 

tværgående indsatsområder (D) 

5. Orienteringspunkter 

6. Forslag til kommende punkter 

7. Eventuelt 

8. Opsummering af dagens møde  

************************************************* 

 
1. Godkendelse af dagsorden og referat (B) 

v. formanden 

 

Dagsorden og referat blev godkendt uden bemærkninger. 

 

 

2. Aarhus BSS Uddannelsesrapport 2021 (D) 

v. prodekanen for uddannelse og rådgiver Fatos Kutllovci  

 

Som bilag til punktet havde mødedeltagerne modtaget sagsfremstilling og udkast til 

Aarhus BSS Uddannelsesrapport 2021. 

 

Uddannelsesrapporten er en redegørelse for uddannelsernes kvalitet baseret på de sta-

tusmøder og uddannelsesevalueringer, som er gennemført i årets løb. Uddannelsesrap-

porten indeholder - ud over en afrapportering på sidste års handleplan og en opfølg-

ning på kvalitetspolitikkens 5 delpolitikker - en ny handleplan, som vil danne grundlag 

for det strategiske arbejde på uddannelsesområdet ved Aarhus BSS i 2021/2022. 

 

Årets kvalitetsprocesser har givet anledning til over 50 handlingspunkter, hvoraf ho-

vedparten omhandler udvikling af uddannelsen og læringsmiljøet. Særligt tre udvik-

lingsområder går på tværs:  

 

 Førsteårsfrafald: På fakultetsniveau kan der observeres et mindre fald i fra-

faldsprocenten, men førsteårsfrafald er stadig på en del handleplaner ift. af-

prøvning af nye initiativer samt evaluering af disse. 
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 Studieintensitet: Indikatoren holdes under observation, bl.a. fordi data er ind-

samlet under Corona-pandemien. 

 

 Forskningsdækning i form af VIP/DVIP-ratio: Ratioen er generelt høj, men på 

nogle uddannelser er der tale om en strategisk prioritering af praksiselementet 

i uddannelsen og dermed inddragelse af praktikere fra fagfeltet. 

 

Statusmøderne blev sidste år afkortet og mere fokuseret på uddannelsens overordnede 

status og udvikling, og den form fastholdes. Ifølge prodekanen for uddannelse har både 

status- og dialogmøderne været præget af engagement og diskussionslyst.  

 

Ift. årets tre dialogmøder har prodekanen for uddannelse forbedringsidéer, hvorfor de 

studieledere, der har været igennem processen i 2020 eller 2021, bliver inviteret til et 

evalueringsmøde.  

 

Prodekanen for uddannelse påpegede, at det kunne være hensigtsmæssigt at tænke 

AMBA- og AACSB-akkrediteringerne ind i processerne, så de bliver integreret i de 

punkter, der i forvejen diskuteres på de årlige statusmøder.  

 

Efter drøftelsen i Uddannelsesforum tilgår uddannelsesrapporten fakultetsledelsen til 

endelig godkendelse. Rapporten fremsendes herefter til prorektor for uddannelse. De 

fire uddannelsesrapporter fra fakulteterne drøftes i Udvalget for Uddannelse, der udar-

bejder en uddannelsesberetning med samlet status for uddannelseskvaliteten, som 

danner grundlag for en drøftelse i universitetsledelse og bestyrelse. 

 

 
3. Anvendelse af ph.d.-studerende og postdocs som eksaminatorer, med-

bedømmere og vejledere ved eksamen (D) 

v. formanden 

 

Som bilag til punktet var der udsendt sagsfremstilling fra formanden på bag-

grund af en henvendelse fra Nat-Tech. 

 

Uddannelsesforum drøftede fordele og ulemper ved brugen af ph.d.-studerende og 

postdocs som eksaminatorer, medbedømmere og vejledere ved eksamen. 

 

Generelt er der lidt forskellig praksis på de forskellige institutter. Overordnet kan det 

konkluderes, at ph.d.-studerende og postdocs i vid udstrækning bruges som medbe-

dømmere og i lidt mindre grad som eksaminatorer og vejledere. På enkelte uddannel-

ser benyttes ph.d.-studerende som kursusansvarlige på seminarfag, mens det sker me-

get sjældent på obligatoriske fag. Ved specialevejledning bruges ph.d.-studerende som 

hovedregel ikke, men det kan dog forekomme i de tilfælde, hvor specialeemnet ligger 

inden for deres fagområde, og det afhænger således af en konkret vurdering. 

 

Postdocs bliver stort set brugt på lige fod med andre forskere.   
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Studenterrepræsentanterne gav udtryk for, at det kan være meget positivt med en 

ph.d.-studerende som specialevejleder, da de bliver valgt, fordi de kender det speci-

fikke emnefelt samt metode særdeles godt. Ift. undervisningsdelen kan det til tider 

mærkes, at ph.d.-studerende er i en læreproces som underviser. Dog tyder det ikke på, 

at fag med ph.d.-studerende som undervisere får dårligere evalueringer end andre fag.  

 

Ph.d.-studerende og postdocs bliver således i vid udstrækning brugt som eksaminato-

rer, medbedømmere og vejledere, hvilket der overordnet set er gode erfaringer med.  

 

 
4. Opsamling på undervisningsmiljø med henblik på identificering af tvær-

gående indsatsområder (D) 

v. formanden 

Gæst: Klaus Mors Kristensen, Aarhus BSS Studier  

 

Som bilag til punktet havde medlemmerne modtaget sagsfremstilling og opsamling på 

undervisningsmiljøundersøgelsen på fakultetsniveau. 

 

Prodekanen fremhævede, at der har været mange gode kommentarer og proaktive for-

slag, og at de vil blive genbesøgt ved de kommendes års årlige statusmøder. Af tværgå-

ende emner kan nævnes ensomhed, feedback, krænkende adfærd og fagligt miljø.  

 

Tilbagemeldingen fra flere studienævn vedr. krænkende adfærd er, at det er svært at 

gøre noget ved, udover at tydeliggøre hvor de studerende kan søge hjælp. 

 

Vedrørende det fysiske studiemiljø, herunder studiefaciliteter, indeklima mv., er for-

ventningen, at det i vidt omfang kan imødekommes ifm. Campus 2.0. Herudover pågår 

der dialog med bygningsservice om indeklimaet, adgang til strømstik i undervisnings-

lokalerne mv. 

 

Det blev diskuteret, hvad studienævnene kan gøre, når de studerende svarer, at de har 

oplevet f.eks. krænkende adfærd i ”anden studiemæssig sammenhæng”. Ifølge forman-

den er det svært at få indflydelse på, da der i de tilfælde hverken er instruktorer eller 

undervisere til stede.  

 

Herefter fulgte en drøftelse af, hvad der kan gøres ift. stress, hvis det er de studerendes 

egne forventninger, der er årsagen og således måske mere er et udtryk for en perfekt-

hedskultur. Flere uddannelser har forsøgt sig med en jævn studiearbejdsbelastning hen 

over semestret, men oplevelsen er ofte, at de studerende finder arbejde ved siden af. 

Der kan dog arbejdes på ikke at skabe for store spidsbelastningsperioder. Studenterre-

præsentanterne fremhævede, at det kunne være en idé med prøveeksamen ifm. under-

visning, som kunne bruges som forventningsafstemning.  

 

Det blev diskuteret, om det kunne give mening at samle undervisningen på bestemte 

dage for dermed at give bedre plads til studiejob ved siden af. Studielederen for 
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cand.merc.aud. anførte, at det til gengæld betyder flere dage, hvor de studerende ikke 

er sammen med deres medstuderende, hvilket kan gå ud over det sociale miljø.  

 

Det kan også være en mulighed, at universitetet proaktivt skal ud og markere, at de 

studerende ikke skal være 2-3 dage om ugen på deres studiejob, fordi det går ud over 

deres studie. 

 

På statskundskab er der til undervisningsevalueringen tilføjet et spørgsmål vedr. 

stress, så det på sigt bliver muligt at se på udviklingen og på, om der er forskel på f.eks. 

fag eller årgange. På den baggrund noterede prodekanen for uddannelse, at det kunne 

være relevant at undersøge problemstillingen i sammenhæng med undervisningsevalu-

eringen. 

 

 

5. Orienteringspunkter 

5.1 Udvalget for Uddannelse/Dekanatet/Fakultetsledelsen 

 

Erfaringsopsamling vedr. omlagt undervisning 

Der sker en erfaringsopsamling på fakultetet med henblik på at drage læring af de erfa-

ringer, der er gjort med den omlagte undervisning. Det vil blive taget op i studieleder-

kredsen og i Uddannelsesforum. 

 

Optagelse af undervisning 

Optagelse af undervisning har været diskuteret, også ift. reglerne om ophavsret. Der 

udarbejdes en pixibog, og spørgsmålet vil ligeledes blive taget op i Uddannelsesforum. 

 

Regionalisering af videregående uddannelser 

Den 11. november kommer der en orientering til ledelsen. 

 

 

5.2 Aarhus BSS Studier 

Der var ingen orienteringspunkter. 

 

 

6. Forslag til kommende punkter  
v. formanden 

 

De tre nævnte emner under orientering, dvs.: 

 Erfaringsopsamling vedr. omlagt undervisning 

 Optagelse af undervisning 

 Regionalisering af videregående uddannelser 

 

Studenterrepræsentanterne spurgte til erfaringer med at tiltrække studerende til stu-

dienævnsarbejdet, hvilket er svært flere steder, og det skal bl.a. tages op i Studienævnet 
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for Erhvervsøkonomi. På Psykologi laves en del strategisk arbejde ift., hvilke stude-

rende der evt. kan prikkes på skuldrene. I Herning er underviserne blevet bedt om at 

nævne valg på forelæsningerne. På Økonomi opleves det dog ikke som et problem, og 

det blev noteret, at anerkendelsen af de studerendes indsats bliver et punkt på dagsor-

denen. 

 

Der blev spurgt ind til, hvilke regler der er for anonymisering af eksamener, og om de 

studerende ved, at de skal fjerne oplysning om, hvem der har redigeret PDF- eller Ex-

cel-filer, når en eksamensopgave uploades. 

  

Herudover blev der forslået et punkt vedr. studienævnets behandling og bemyndigelse 

ift. dispensationssager. 

 

 

7. Eventuelt 

 

Vinteroptag og retskrav 

På Psykologi har man oplevet, at det forlængede retskrav har ført til et stort vinterop-

tag. Det er ikke tilfældet på de øvrige uddannelser. 

 

 

8. Opsummering af dagens møde  
v. formanden 

 

Formanden opsummerede dagens møde, hvor uddannelsesrapporten indledningsvist 

blev præsenteret og drøftet. Der vil komme enkelte rettelser, men alt i alt er det en god 

rapport. 

 

Herefter blev anvendelsen af ph.d.-studerende og postdocs især i underviserøjemed 

diskuteret. Konklusionen er, at de anvendes aktivt; dog med tanke på deres faglige 

kompetencer. Det er i den henseende vigtigt, at de får undervisererfaring. De stude-

rende oplyste, at det kan mærkes, at det er en læringsproces for ph.d.-studerende, men 

at det generelt fungerer godt.  

 

Der blev også samlet op på undervisningsmiljø, hvor der stadig er ting, der skal afkla-

res, særligt hvordan studienævnene skal håndtere problemer, der foregår steder, hvor 

uddannelserne ikke har nogen indflydelse. 

 

Mødet sluttede kl. 13.40. 

 


